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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Varga Mihály, pénzügyminiszter 

Az interpelláció címe: "Zátonyra futott népesedéspolitika! Avagy úgy védik meg a családokat, 
ahogyan a nyugdíjasokat és a nyugdíjpénztári befizetéseket?!" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A KSH  legutóbbi,  népesedésről  szóló  közleményei  mind  arról  szólnak,  hogy  durván  fogy  a
népesség.  A  tavalyi  évről  szóló  egyik  tájékoztató  még  azzal  finomkodott,  hogy  "nőtt  a
népességszám  természetes  fogyása  tavaly”.  Magyarán  ismét  kevesebben  lettünk,  bármilyen
frappánsan is próbált a KSH vagy az annál is kormánypártibb MTI fogalmazni.

A januári  adatokon  azonban  már  nem volt  mit  szépíteni:  2019 januárjában  5,5%-kal  kevesebb
gyermek született, mint az előző év azonos hónapjában. Miközben tavaly - a családok évében (!) -
90 ezer  alá  csökkent  a  születések száma.  Ma már ezer  lakosra 8,9 élveszületés jut,  ami  régiós
összehasonlításban talán a legalacsonyabb. 2008-ban ez a mutató még 9,9 volt.

A kormány által annyiszor emlegetett teljes termékenységi arányszám 1,44-re esett vissza. Pedig a
kormány  által  kijelölt  cél,  hogy  2,1-re  emelkedjen  ez  a  mutató.  De  egy  centit  nem  sikerült
elmozdítani két év alatt, sőt most még csökkent is. Mindezt a KSH a szülőképes nők számának
visszaesésével magyarázta. De miért is csökken ilyen mértékben a szülőképes korú nők száma?
Azért mert többszázezer ember hagyta el az országot, köztük nagyon sok nő. Nem véletlen, hogy
ma már minden hatodik magyar gyermek külföldön születik.

A halálozások száma pedig jelentős mértékben, 19%-kal növekedett. A KSH szerint ennek oka, „az
idei évben a tavalyinál korábban tetőző influenzajárvány állhatott”. Talán akkor nem kéne hagyni,
hogy  megfelelő  ellátás  hiányában,  tömegével  haljanak  meg  az  emberek,  mert  kitör  egy
influenzajárvány. Talán nem stadionokra és várba költözésre kellene fordítani azt a rengeteg pénzt,
hanem az egészségügyi ellátás javítására.



Így a természetes fogyás 68%-kal nőtt. Iszonyatos mérték ez. A természetes fogyás a 2018. januári
4,6  ezrelékkel  szemben  2019.  januárban  7,8  ezrelékre  emelkedett!  Régiós  összevetésben,  talán
ebben a tekintetben is nálunk a legrosszabb a helyzet.

De még a házasságkötések száma és aránya is tovább csökkent, pedig a kormány két évig havi 5
ezer forinttal dobja meg a friss házasokat. Úgy tűnik, ez mégsem segít.

Nézzük meg, mi lehet az oka annak, hogy nem vállalnak több gyermeket az itt élő nők, miért nem
vállalnak több gyermeket a családok?

Egyrészt  a  kormány  bármit  bejelent  a  „családok  érdekében”,  mindig  kiderül  végül,  hogy
ténylegesen az csak a jobb helyzetűeknek kedvez, csak néhány családot érint. Gondoljunk akár a
három vagy többgyerekesek adómentességére. Most már ott tartunk, hogy csak négy gyermektől jár
majd, ha egyáltalán lesz belőle valami. Ők mennyien is vannak?

A várva várt törvényjavaslatban mindezekről egy árva szó sincsen, ahogyan a nagymama gyedről
sem. Ezért finoman szólva is ordas hazugság, hogy elindult a nagyszülői gyed. Nem, hogy nem
indult  el,  de  egy  kósza  kormányhatározaton  kívül  nem is  szól  róla  semmi,  pedig  ez  valóban
törvénymódosítást igényelne.

A Ház előtt  lévő javaslat  egy átverés, hiszen lényegében semmi konkrétumot nem tartalmaz. A
hatályba  léptető  rendelkezéssel  együtt  is,  mindössze  négy  szakaszból  áll.  A családtámogatási
törvény  és  az  szja  törvény  megerőszakolásával  tudták  valahogy  beletenni  a  babváró  és  az
autóvásárlási támogatást. Ha Önöknek ez a „családvédelmi akcióterv” kodifikált törvényi formája,
akkor jaj a magyar családoknak. Erre így ebben a formában szinte semmi szükség. Csak ki akarták
pipálni,  hogy még egy napig erről szóljon a média.  Azokat a módosító javaslataikat pedig, ami
ténylegesen törvénybe valók,  nem támogatták.  Így nem támogatták,  hogy emelkedjen a  családi
pótlék, hogy iskolakezdéskor plusz egyhavi juttatást kapjanak a családok. Nem támogatták, hogy a
várandósság ideje alatt és a szülést követően, összesen 300 ezer forint támogatást kapjanak a szülők
a mai 64 ezer forint helyett.  Nem támogatták, hogy a 11. éve változatlan gyes és gyet összegét
megduplázzuk.  Tehát  Önök  valójában  hazudnak,  amikor  arról  beszélnek,  hogy  a  kormánynak
fontosak a magyar családok.

Ráadásul  még  az  általános  vita  megkezdése  előtt  kijöttek  azok a  kormányrendeletek,  amikre  a
felhatalmazást  ez a törvényjavaslat  adja  meg,  miközben az a  mai  napig nincs  elfogadva.  Tehát
lényegében ismét tét nélkül vitatkoztunk mindenről.

De nézzük  meg,  hogy mit  hozott  eddig  a  CSOK,  amitől  pár  éve  szintén  a  megváltást  várta  a
kormány. Kiderült, hogy 2016. január és 2018. május 31. között megkötött 58 255 szerződés közül
20 175 szerződésben összesen 28 686 gyermeket  vállaltak  előre.  Tehát  az  összes  szerződés  35
százaléka  olyan  szerződés,  amely  újabb  gyermekek  vállalását  tartalmazza,  a  szerződések  65
százalékában nincs későbbi gyermekvállalás. Három gyermeket mindössze 352 esetben vállaltak be
a párok. Persze fontos, hogy a már megszületett gyermekes családokat is támogassák, sőt, de nekik
is csak egy részük számára volt  elérhető a támogatás,  és demográfiai robbanást sem hozott.  Az
elemzések szerint a népesség körülbelül 90 százaléka nem részesül a CSOK áldásaiból.
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Aztán az is problémát jelent, hogy komplex megközelítés helyett, kiragadnak egy-egy területet és
csak arról beszélnek. Az mindenki előtt világos, hogy a lakhatás ma az egyik legfőbb probléma a
fiatal párok számára: képtelenek ilyen árak mellett önálló otthonhoz jutni, se régire, se újra nem
futja.  Eközben arról  szónokolnak,  hogy mindenki  saját  tulajdonú lakást  szeretne.  Hát  ez  óriási
felismerés. De sajnos ma Magyarországon nem az a kérdés, hogy ki mit szeretne, hanem hogy mik
a lehetőségeik.  Ma a fiataloknak nincsen több tíz  millió  forintja,  hogy csak úgy hirtelen lakást
vegyenek. Sokan nem tudják megtenni, hogy óriási törlesztésekkel hitelt vegyenek fel. Nekik (is),
ha átmenetileg is, de szükségük van megfizethető árú albérletekre. Szükség van bérlakásokra. A
hazai lakhatási válságot nem lehet a CSOK-kal megoldani.

Aztán szinte semmit nem ígértek a már megszületett  gyermekek jóllétének növelése érdekében.
Pedig, ha társadalmi-gazdasági szempontból is fontosnak tartanák a demográfiai kérdéseket, akkor a
most  óvodába,  iskolába  járó  gyermekekkel  is  kiemelten  foglalkoznának.  Orbán  Viktor  fekete
kordonok mögött tartott évértékelőjén azonban egy szót nem beszélt arról, hogy a családi pótlék, a
gyes, a szülés után járó anyasági támogatás összege 11 éve változatlan. Nem beszélt arról, hogy a
statisztikai adatok szerint közel negyvenezer gyerektől vették el a családi pótlékot, közel másfél
milliárd  forint  összegben,  csak  2012  és  2017  között.  Hogy több  tízezer  gyermeket  tettek  ki  a
közoktatásból a tankötelezettség korhatárának csökkentésével.

Nem tért ki  azokra a kismamákra, akik beteg gyermekük mellett  a földön kénytelenek aludni a
kórházban. Meg sem említette az egyedülálló szülőket, akik körében a legmagasabb (40%-os) a
szegénység. Nem foglalkozott azokkal, akik képtelenek (és nem az ő hibájukból) összeegyeztetni
munkaidejüket a bölcsőde, óvoda nyitva tartásával.  A meddőséggel küzdő párokról sem beszélt,
pedig az általuk vágyott gyermekekkel is növelni lehetne a születések számát, ehhez azonban többet
kellene fordítani a meddőségi kezelések támogatására.

Aztán már kitudja hányszor jelentették be a bölcsődei férőhelyek növelését. Orbán Viktor két évvel
ezelőtt azt mondta: „soha nem látott bölcsődefejlesztésbe" kezd a kormány. Sőt Novák Katalin is
évek óta erről beszél. Ehhez képest alig pár száz férőhely jött létre az elmúlt években. Az pedig,
hogy a családi napköziket megszüntették és egy részüket átnevezték bölcsödének, nem jelent valódi
új férőhelyet. A mini bölcsődék bevezetését pedig folyamatosan halogatják.

Azt mondják, hogy Magyarország jobban teljesít. Ehhez képest azt látjuk, hogy csak a lopásban, a
hazudozásban és  a  korrupcióban tudnak nagyokat  alakítani.  Gondoljanak arra,  hogy több,  mint
tízezer kilakoltatás történt az elmúlt három évben, ebből több mint három ezer a Családok Évében
(sőt a legtöbb intézkedés még mindig a devizahiteles ügyek miatt van, ennyit arról, hogy a Fidesz
megoldotta volna ezt a problémát). A jövedelmi egyenlőtlenség mértéke (Gini) sosem volt ilyen
magas az elmúlt nyolc évben, mint most.

Az MSZP úgy látja, Magyarországon is meg kell teremteni az európai életszínvonalat, ezért kell
létrehoznunk  az  emberek  Európáját,  a  szociális  Európát,  és  akkor  itthon  is  több  gyermek  fog
születni.  Ehhez  azonban igazságos családtámogatásra  van szükség,  és  olyan lakhatást  támogató
eszközökre,  amelyek  minden  családot  elérnek.  Ezért  nyújtottuk  be  a  Gyerek,  család,  lakhatás
programunkat is, amit azonban a kormánypárti többség leszavazott a Népjóléti Bizottság legutóbbi
ülésén.
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Mindezek miatt kérdezem Miniszter Urat:

Miért  nem  tesznek  érdemi,  minden  családot  elérő  intézkedéseket  a  gyermekvállalás
támogatása érdekében? 

Miért  nem  tesznek  komplex,  minden  családot  elérő  intézkedéseket  a  gyermeknevelés
támogatása érdekében? 

Miért nem tesznek érdemi intézkedéseket a lakhatási válság mérséklése érdekében? 

Tisztelettel várom válaszát!

Budapest, 2019. március 27.

Bangóné Borbély Ildikó

országgyűlési képviselő

(MSZP)
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